
DESPRÉS DE NADAL                                7. gener 2024 

Estimats diocesans: 

Aquest diumenge, festa del Baptisme del Senyor, tanca l'entranyable temps de Nadal i 

comença l'anomenat temps ordinari en el qual els cristians no oblidem la nostra preocupació per 

continuar vivint amb autenticitat el gran regal de la fe. Però a tot final correspon una acció de 

gràcies. En primer lloc, a Déu, per concedir-nos un temps de lloança i gratitud en l’àmbit personal, 

familiar i comunitari. La nostra missió de cristians ens convida de manera permanent a confiar en 

les accions de Déu en les nostres vides per servir-lo millor i ajudar les persones del nostre entorn 

en la seva cerca de felicitat. 

En segon lloc, vull donar gràcies a totes les institucions catòliques, parròquies, comunitats 

religioses, col·legis, moviments apostòlics pel seu interès per mostrar i viure l'ambient nadalenc: 

alegria, actes litúrgics ben preparats, insistència a compartir amb els necessitats, exquisida atenció 

cap als nens i adolescents, tracte amable amb tots els qui viuen en solitud, participació en campanyes 

solidàries… 

Vull reconèixer, molt especialment, el joiós esforç de les famílies per mantenir els petits 

costums i la immensa tradició de Nadal, des de l'assistència a les celebracions parroquials fins als 

menjars familiars, on es barreja el record i l'oració pels qui no hi són amb l'alegria dels presents; 

des dels guarniments i els “pessebres” casolans fins als regals del dia de Reis. Que no  ens arrossegui 

la febre consumista i secularitzadora d'aquests moments en  què sembla que celebrar Nadal està 

passat de moda i la seva representació s'amaga d'una manera vergonyant. 

Hi ha una institució a la nostra ciutat, l'Agrupació Ilerdenca de Pessebristes, que mereix la 

gratitud de tothom per les seves iniciatives, cada any més nombroses, i per l'enorme quantitat d'hores 

de treball per dur a terme el programa previst, no sols durant aquest temps sinó al llarg dels mesos 

de l'any. L'Agrupació està formada per un conjunt de socis disposats a col·laborar en qualsevol 

moment i per la Junta Directiva, motor de totes les actuacions i relacionada amb els estaments i 

autoritats locals. L’objectiu que pretenen per al temps nadalenc és doble: per una banda, viure amb 

coherència i autenticitat el que significa el Naixement de Jesús i, per una altra, que la ciutat, i la 

societat en general, no perdi externament els avisos i reclams de Nadal; per descomptat, que encara 

voldrien també aconseguir veure gaudir tothom en les diferents activitats centrades en Jesucrist i 

que no es perdin les arrels de la nostra cultura i dels nostres costums. Estan convençuts que la 

civilització que hem rebut i que desenvolupem amb els sabers actuals no seria la mateixa sense les 

manifestacions cristianes. 

Aquestes festes viscudes tenen una coloració infantil tant en l’ambient familiar com als 

carrers, places i esdeveniments organitzats per captar la seva atenció. Per aquest motiu agraeixo la 

tasca de tots aquells que dediquen el seu temps a l'educació de nens, adolescents i joves en les 

diverses modalitats i espais, parròquies, col·legis, centres de temps lliure… Demano a Déu que els 

concedeixi paciència i fortalesa per atendre les seves preguntes, les seves emocions, les seves 

il·lusions i les seves relacions; que no perdin mai l'esperança que la nostra societat millorarà amb 

les noves generacions que nosaltres eduquem. Tampoc vull oblidar els educadors que enarboren 

com una gran bandera la seva fe en Jesucrist i la transmeten als més joves amb coratge, amb 

tenacitat, amb entusiasme. Ho fan amb paraules i, sobretot, amb el seu testimoniatge. 

Amb el meu afecte i benedicció. 

        +Salvador Giménez, bisbe de Lleida. 

 



    

DESPUÉS DE LA NAVIDAD.    7. enero.2024. 

Queridos diocesanos: 

Este domingo, fiesta del Bautismo del Señor, cierra el entrañable tiempo de Navidad y 

empieza el llamado tiempo ordinario en el que los cristianos no olvidamos nuestra preocupación 

por continuar viviendo con autenticidad el gran regalo de la fe. Pero a todo final corresponde una 

acción de gracias. En primer lugar a Dios por concedernos un tiempo de alabanza y gratitud tanto a 

nivel personal como familiar y comunitario. Nuestra misión de cristianos nos invita de manera 

permanente a confiar en las acciones de Dios en nuestras vidas para servirle mejor y ayudar a las 

personas de nuestro alrededor en su búsqueda de felicidad. 

En segundo lugar quiero dar gracias a todas las instituciones católicas, parroquias, 

comunidades religiosas, colegios, movimientos apostólicos, por su interés en mostrar y vivir el 

ambiente navideño: alegría, actos litúrgicos bien preparados, insistencia en el compartir con los 

necesitados, exquisita atención con los niños y adolescentes, trato amable con todos los que viven 

en soledad, participación en campañas solidarias… 

De un modo especial quiero reconocer el gozoso esfuerzo de las familias por mantener las 

pequeñas costumbres y la inmensa tradición de la Navidad, desde la asistencia a las celebraciones 

parroquiales hasta las comidas familiares, donde se baraja el recuerdo y la oración por los que no 

están con la alegría de los presentes, desde los adornos y los “belenes” caseros hasta los regalos en 

el día de Reyes. Que no les arrastre la fiebre consumista y secularizadora de estos momentos en los 

que parece que celebrar la Navidad está pasado de moda o se esconde su representación de un modo 

vergonzante. 

Hay una institución en nuestra ciudad, la Agrupación Ilerdenca de Pesebristas, que merece la 

gratitud de todos por sus iniciativas, cada año más numerosas, y por la enorme cantidad de horas de 

trabajo para llevar a término todo lo previsto, no sólo durante este tiempo sino a lo largo de todos 

los meses del año. La Agrupación está formada por un conjunto de socios dispuestos a colaborar en 

cualquier momento y, por la Junta Directiva, motor de todas las actuaciones y relacionada con todos 

los estamentos y autoridades locales. La pretensión que todos ellos tienen respecto al tiempo 

navideño es doble: por una parte vivir con coherencia y autenticidad lo que significa el Nacimiento 

de Jesús y, por otra que la ciudad, y la sociedad en general, no pierda externamente los avisos y 

reclamos de la Navidad; por supuesto que querrán algo más, como es ver disfrutar a todos en las 

distintas actividades centradas en Jesucristo y que no se pierdan las raíces de nuestra cultura y de 

nuestras costumbres. Están convencidos que la civilización que hemos recibido y que desarrollamos 

con los saberes actuales, no sería la misma sin las manifestaciones cristianas. 

Estas fiestas vividas tienen una coloración infantil tanto en el seno familiar como en las calles, 

plazas y eventos organizados para su atención. Con este motivo agradezco la tarea de todos aquellos 

que dedican su tiempo a la educación de niños, adolescentes y jóvenes en las diversas modalidades 

y espacios, parroquias, colegios, centros de tiempo libre… Le pido a Dios que a todos ellos les 

conceda paciencia y fortaleza para atender sus preguntas, sus emociones, sus ilusiones y sus 

relaciones. Que no pierdan nunca la esperanza de que nuestra sociedad mejorará con las nuevas 

generaciones que nosotros educamos. No olvido a los educadores que enarbolan como una gran 

bandera su fe en Jesucristo y la transmiten con coraje, con tenacidad, con entusiasmo, a los más 

jóvenes. Lo hacen con palabras y, sobre todo, con su testimonio. 

Con mi afecto y bendición 



        +Salvador Giménez, obispo de Lleida.  

                                             

 


